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Tagasiside puudu-
mise tõttu pensio-
niametist on linna-
ametnikel raske kõi-
ki abivajajaid üles 
leida.

Mare Nõmmik

Elva linnavalitsuse sot-
siaalnõuniku Alo Rebase 
sõnul on inimestelt tulnud 
viimasel nädalal väga pal-
ju kõnesid, mille sisuks on 
mure, et riigi kulul enam 
pensione koju ei tooda.

“Neile on pensioniame-
tist öeldud, et Elva ei ole 
hajaasustus, siin on pan-
gad olemas, küll te saate 
hakkama. Kedagi ei huvi-
ta, et inimene ei ole oma 
kodust kümme aastat väl-
ja saanud,” rääkis Rebane. 
“Kahju on neist, kes oleks 
pidanud pensioni kojukan-
de riigi kulul saama, mi-
nu teada on Elvas nendest 
enamus valinud tasulise 
kojukande.”

Sotsiaalosakonna amet-
nike uste tagant ei kao pi-
kad järjekorrad, kabinetti-
des helisevad pidevalt tele-
fonid. Segaduses olevatele 
inimestele jagatakse infot, 
kinnitatakse volitusi pen-
sioni teise inimese arvele 
kandmiseks, aidatatakse 
avaldusi täita, sotsiaalosa-
konna spetsialistid käi-
vad üksikute vanainimes-
te juures kodus, et ka nen-
de avaldused jõuaksid koos 
teistega pensioniametis-
se. Mõnel juhul on inime-
si transporditud ka pensio-
niametisse, kuigi sellest on 
pigem hoidutud ning pabe-
rid kohapeal vormistatud, 
sest ka seal ootavad inime-
sed ametnike jutule pääse-
mist tundide kaupa. Mõne 
inimese tervisliku olukorra 
selgituseks on palutud in-
fot ka perearstidelt.

Raske liikumis- ja nä-
gemispuudega 73-aasta-
ne Elvi Taba, kellel esineb 
ka tasakaaluhäireid, on 
üks nendest, kelle taotluse-
le pensioni tasuta kojukan-
deks eitavalt vastati. Abi ja 
nõu saamiseks pöördus Ta-
ba linna sotsiaalosakonna 
töötajate poole, kes aitasid 
tal uue avalduse vormis-
tada. Paraku tuli seekord 
siiski valida tasuline koju-
kanne.

Linnasekretär Maia Ku-
ke sõnul nõudis Tartu Pen-
sioniamet kõikide Elva pen-

sionäride avalduste laeku-
mist 20. jaanuariks.

Kõik algab ametnikest
“Kui varem sain pensio-

niametis suhelda oma piir-
konna inspektoriga, siis 
nüüd saan kasutada vaid 
üht infonumbrit, mille-
ga ei ole saanud mitu päe-
va ühendust,” rääkis Kukk. 
“Tahtsin kontrollida, kui-
das meie esitatud avaldu-
sed on lahendatud, kuid 
vastust ei ole ma saanud 
senini. Mulle vastas amet-
nik päeva lõpus, et tal pol-
nud aega e-maile vaadata-
gi.”

Kuke sõnul ei ole kuida-

gi võimalik teada saada, 
kas kõik inimesed on ik-
ka oma avalduse pensioni-
ametile esitanud ning see-
tõttu ei tea ka linn, kelle-
le veel oleks vaja abi pak-
kuda.

“Ma ei ole milleski kin-
del. Mu ainus mure on, et 
kõigiga saaks asjad korda 
ja inimene oma pensioni 
kätte,” lisas Kukk.

Rebase sõnul tehti vi-
ga, kui sotsiaalministeeriu-
mis võeti korraga ette kaks 
reformi ning valla- ja lin-
nasekretäridele anti voli-
tuse kinnitamise õigus al-
les detsembrikuu viimas-
tel päevadel. Spetsialistide 

ettepanekut lisada see sea-
dusesse, ei võetud arvesse. 
Et see oli möödalask, saa-
di aru alles hiljem. Reba-
ne peab kummaliseks, et 
seadus võimaldab inimesel 
avalduse alusel oma pen-
sioni laekumist omavalit-
suse arvele.

“Iga kohustusega, mida 
riik annab, peavad kaas-
nema ka vastavad rahad. 
Seni ei ole keegi soovinud 
linnavalitsuse kaudu oma 
pensioni kätte saada,” lisas 
Rebane.

Rebase sõnul ei arves-
ta sotsiaalministeerium 
kunagi madalamal astmel 
olevate töötajate arvamu-

si ja ettepanekuid ning vi-
gade parandusi ametnike 
poolt kirjutatud seadustele 
tehakse hiljem.

“Arvatakse ka, et koha-
pealsed ametnikud on lol-
lid, aga meie ministeeriumi 
ametnikud targad, kes tea-
vad, kuidas elu peab käi-
ma. Kõik algab ametnikest. 
Kui nad seda sooviksid, siis 
kasutaksid nad spetsialis-
tide abi. Minister on siin-
juures ainult poliitiline fi-
guur,” rääkis Rebane.

Praegu toimuvat nime-
tab Rebane Eesti Posti ja 
pankade nuumamiseks.

“Eakatel on hirm auto-
maatide ees, neil on mä-
luprobleemid, nad võivad 
langeda pettuse ohvriks – 
ohte on nende jaoks palju,” 
rõhutas Rebane. “Võib tul-
la ette ka olukordi, kus va-
nur ei saa teise arvele kan-
tud pensioni kätte. Loodan, 
et Elvas selliseid juhtumeid 
ei esine, kuigi kaitstud pole 
nende eest keegi.”

Enamus pensionäre on 
1. veebruariks oma vali-
ku teinud, kuid kindlasti 
on inimesi, kes ei ole enda 
pensioni kättesaamise suh-
tes veel midagi ette võt-
nud. Et seda teada saada, 
tuleb ära oodata 1. veeb-
ruar. Esimene kuu toob 
kindlasti veel probleeme, 
millega pole seni osatud 
arvestada.

LÜHIDALTRiigiametnike suutmatust 
tuleb siluda omavalitsustel
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Delikaatne probleem, 
millest paljud eelistavad 
vaikida. Lk 3

Rõngus peatub 
kaks korda kuus 
pangabuss. Lk 7

Lapsele nime 
panek on tõsine 
toiming. Lk 2

Päevakeskus on 
juba populaarne

Eakate päevakesku-
sesse (Supelranna 21, 
haigla tagahoovis) on 
esmaspäeval, 26. jaa-
nuaril kell 11 oodatud 
kunstihuvilised. Kol-
mapäeval, 28. jaanuaril 
kell 11 kogunevad kä-
sitööhuvilised ja samal 
päeval kell 13 räägitak-
se päevakeskuses sot-
siaalhoolduse aktuaal-
setel teemadel.

Päevakeskuse juha-
taja Andres Beekmanni 
sõnul oli külastus ava-
mise nädalal väga ak-
tiivne isegi vaatama-
ta sellele, et ajalehear-
tiklis polnud mainitud 
päevakeskuse asukoh-
ta. Eakad on eriti soovi-
nud võimalust käia Ote-
pääl ujumas ning see 
võetakse kindlasti plaa-
ni lähitulevikus, sest on 
seotud eelkõige finant-
side leidmisega.

“Kuid jätkuvalt oota-
me uusi ideid, sest – ise 
teeme ja ise oleme,” üt-
leb Beekmann.

Toimetus vabandab 
siinkohal kõigi eaka-
te ees, et eelmise lehe-
numbri esikaaneloos 
polnud mainitud uue 
eakate päevakeskuse 
asukohta, kuid rõõmus-
tab, et paljud huvilised 
selle siiski üles leidsid. 

EPP

Elvi Taba on üks paljudest, kes oleks pidanud saama pensioni kojukande riigi kulul. 
Foto: Mare Nõmmik

22.01.2009 
SEISUGA:

� elab Elvas ligi 2050 
pensionäri, sh vanadus-
pensionärid, töövõimetus-
pensionide ja toitjakaotus-
pensionide saajad
� kuni 1. veebruarini 
maksti postkontori kaudu 
pensioni ligi 600 inime-
sele.
� esialgse prognoosi 
kohaselt viiakse pärast 
1. veebruari riigi kulul 
pension koju ligi sajale 
inimesele.
� pensioniametiga pole 
ühendust võtnud kuus 
pensionisaajat, kes 
said varem pensioni 
postkontorist või tasu-
ta kojukandes. Nende 
isikute leidmisega tegeleb 
pensioniamet.
Allikas: Kati Kümnik, Tartu 
Pensioniameti direktor

Represseeritute 
sõidusoodustus 
arveldusarvele

Represseer itute le 
makstavad sõidutoetu-
sed, mis varem saadi 
kätte Eesti Posti vahen-
dusel, kantakse 1. veeb-
ruarist saaja või tema 
usaldusisiku arveldus-
arvele.

Avalduse esitab rep-
resseeritu kord aastas 
üldjuhul sotsiaalkind-
lustusametis kohapeal 
koos sõitu tõendavate 
piletitega. Kui avaldu-
ses, mis esitatakse pos-
ti teel, on kirjas, et raha 
soovitakse saada Ees-
ti Posti vahendusel, siis 
võtab sotsiaalkindlus-
tusamet iga inimesega 
ühendust, et teavitada 
teda muutunud korrast.

Sotsiaalkindlustus-
amet saatis 144 568 
teavituskirja inimeste-
le, kes sotsiaalkindlus-
tusameti registri jär-
gi olid saanud pensioni 
või mõnda toetust, seal-
hulgas ka represseeri-
tutele suunatud toetusi 
Eesti Posti kaudu. EPP
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Elvas sünnib igal 
aastal umbes 70 last, 
kellele kõigile on va-
ja leida ka kena ni-
mi, mille registreerib 
MARGE MÄNNISTE 
Elva raekoja teisel 
korrusel.

Sirje Veldi

Millise aja jooksul 
pärast sündi peab lap-
sele nime panema?

Lapse sünd registree-
ritakse vanema avalduse 
alusel lapse esimese elu-
kuu jooksul.

Kas Elva linna koda-
nikud peavad lapsele 
nime panema kindlas-
ti Elvas või saab seda 
teha ka mujal?

Elvas saab seda teha re-
gistriteenistuses Kesk 32, 
kabinet 207. Sünni-, sur-
ma-, abielu- ja abielulahu-
tuse akte saab vormistada 
ükskõik millises perekon-
naseisuasutuses üle Eesti. 
Elva linnas saab vormista-
da ainult sünni- ja surma-
akte, muid toiminguid saab 
teha meile lähimas pere-
konnaseisuosakonnas, mis 
asub Tartus, Tiigi tn 12.

Millised on need ni-
med, mida neli aas-
tat tagasi vastu võe-
tud uue Nimeseaduse-
ga enam lastele panna 
ei tohi?

Käesoleval ajal peavad 
nimed vastama Nimesea-
duse §-s 5 sätestatud nõue-
tele ja vastama eesti õige-
kirjutuse reeglitele. Võõr-
keelse nime kirjapilt peab 
vastama asjaomase keele 
õigekirjutuse reeglitele.

Mida üldse peaks 
silmas pidama lapse-
le nime valikul? Kas 
selles osas on tulnud 
ka vahel emale-isale 
soovitusi jagada? Ehk 
oled mõnele lapse-
le isegi pidanud nime 
välja mõtlema?

Alati soovitaks vanema-
tele, et kui nad on otsus-
tanud panna lapsele erili-

se või võõrapärase eesni-
me, kasutada enne sünni 
registreerimist neile sea-
dusega ettenähtud võima-
lust, otsides ise täiendavalt 
tõendeid soovitava eesni-
me kasutuse kohta. Kind-
lasti peavad need tõendid 
olema pärit usaldusväärse-
test allikatest.

Kui olete oma lapse-
le välja mõelnud sobiva 
eesnime ja teil tekib küsi-
mus, kas see vastab Nime-
seadusele, siis riigiportaa-
lis www.eesti.ee on Rah-
vastikuregistri e-teenuste 
portaal, kus saab teha ni-
mepäringuid. Isik sisestab 
nime, mida soovitakse lap-
sele panna ja saab tulemu-
seks perekonnaseisuamet-
nikult kas jaatava või eita-
va vastuse, mis peab ole-
ma argumenteeritud. Soo-
vitusi tuleb ikka vanema-
tele anda, eriti kui lapse 
eesnimi ei vasta õigekirja-
reeglitele, kuid mina nime-
sid välja ei mõtle, valik on 
ikka mõlema vanema ühi-
ne soov ja otsus.

Miks näiteks võib 
lapse nimeks panna 
Kärol aga mitte Cärol, 
mis vahe sellel on? 
Hääldatakse ju ikka 
ühtemoodi ja pole te-
gu ka mingi eriskum-
malise, vaid üsna liht-
sa nimega.

Cärol ei vasta eesti or-
tograafia reeglitele, sest 
siin on kasutatud koos tä-
pitähti ja võõrtähti. Nimi 
Kärol seevastu on reeglite-
ga kooskõlas. Näiteks võiks 
tuua ka eesnimed Avery, 
Evelyn ja Ewelyn. Loet-
letud eesnimed on võõ-
rapärased, kuna sisalda-
vad võõrtähti y ja w. Need 
eesnimed leiavad kasutust 
näiteks Saksamaal ja Ing-
lismaal ja vastavad Nime-
seaduse § 5 lg 2 sätesta-
tud võõrkeelse nime õige-
kirjutuse nõuetele. Eesni-
mi Merily aga ei leia eesni-
mena kasutust üheski kee-
les ja on vastuolus ka eesti 
nime õigekirjutuse nõuete-

ga, sest sisaldab võõrtähte 
y. Lubatud variant on näi-
teks Merili, mis vastab ees-
tikeelse nime õigekirjutu-
se reeglitele, sarnased on 
nii kirjapilt kui hääldus. 
Ka Meri-Ly ja Meri Ly, ku-
na Meri on kasutusel eesti 
eesnimena ja Ly leiab kasu-
tust võõrkeelse eesnimena, 
näiteks Saksamaal. Omani-
mi (eesti nimi) pluss võõr-
nimi on nimepanekul lu-
batud kasutada nt Meri-Ly 
(üks eesnimi), samuti Meri 
Ly (kaks eesnime).

Kas on olemas keela-
tud nimede nimekiri?

Ei, sellist keelatud ni-
mede tabelit ei ole ja sellist 
tabelit lõpuni koostada ei 
saagi, sest inimeste fantaa-
sia ja soovid on piirama-
tud, mõeldakse välja kõik-
võimalikke nimevariante. 
Perekonnaseisuametnikele 
on abiks ikka seadus ja ju-
hendid. Erinevate võõrni-
mede õigsuse kontrollimi-
seks kasutame teiste riiki-
de nimestatistikat.

Eesnimi võib koosneda 
kuni kolmest lahku kirju-
tatud nimest või sidekriip-
suga seotud kahest nimest. 
Eesnimes ei tohi olla numb-
reid või mittesõnalisi tähi-
seid. Ka ei või ees- ja pere-
konnanimi eraldi või koos 
olla vastuolus heade kom-
metega.

Kaht nime ei tohi selli-
selt kirjutada, et nime sees 
on suurtähti, näiteks mitte 
MaryJane, vaid Mary Jane. 
Ka selliseid soove on lapse-
le nime panekul Elvas ette 
tulnud.

Millega põhjenda-
takse, et näiteks pere-
kond, kelle perekon-
nanimi on Meri, ei või 
oma pojale panna ees-
nimeks Lennart?

Eesnimeks ei või ilma 
mõjuva põhjuseta anda 
üldtuntud isikunimena ka-
sutatavat nime või selle lü-
hendatud kuju, üldtuntud 
autori nime või teenistus-
nime. Seadus näeb ette ka 
erandi, kui lapsel või lap-

se vanematel on oma koda-
kondsuse, peresuhete, rah-
vuskuuluvuse või muude 
asjaolude tõttu isiklik seos 
muukeelse nimetraditsioo-
niga ja taotletav nimi on 
sellele vastav. Piiranguid ei 
tehta, kui ees- ja perekon-
nanimi on mõlemad selli-
sed, mis esinevad tavapä-
raste eesnimedena (nt Karl 
Madis).

Aegajalt on ikka 
ajakirjanduses aval-
datud erilisemaid ni-
mesid, mis lastele an-
tud. Nüüd ei tohi seda 
enam teha. Miks?

Siseministeerium on sei-
sukohal, et nn harvaesine-
vate eesnimede avaldami-
ne ajakirjanduses ja selle-
ga kaasnevad küllalt ine-
tud internetikommentaa-
rid võivad kaasa tuua eba-
meeldivusi lapsevanemate-
le ehk siis võivad kahjusta-
da lapsevanemate eraelu 
puutumatust, kuna Eesti 
on väike ja ka omapärase 
eesnime kaudu saab isiku 
või pere identifitseerida. 
Igal juhul on nimede lii-
gitamine harva esinevaks 
subjektiivne ning võib ke-
dagi riivata. Selliseid and-
meid saaks avaldada ainult 
vanemate nõusolekul.

Kas seoses nimepa-
nekuga on ette tulnud 
ka midagi, mis paistab 
tagantjärele naljakas?

Ega eriti naljakaid juh-
tumisi ei olegi. Lapsele ni-
me panek on tõsine asi ja 
peab olema hästi läbi mõel-
dud, enne kui sündi regist-
reerima tullakse. On olnud 
juhuseid, kus ema on aval-
danud soovi panna lapse-
le üks eesnimi ja siis kodus 
järele mõeldes on soovinud 
seda muuta, kuid nii ei ole 
see võimalik. Ka Nimesea-
dusele mittevastavat nime 
soovinud vanemad on ko-
dus järele mõelnud ja taga-
si tulles soovinud oma lap-
sele panna täiesti uue väl-
jamõeldud nime, mis kah-
juks samuti ei vastanud 
seadusele.

Lapsele nime panek 
on tõsine toiming

Helen Aria, 
Saint 
Gobain 
Glass 
Estonia AS 
personali- ja 

sisekommunikatsioonijuht

Kuidas tulete toi-
me majanduslanguse 
tingimustes? Mis ai-
tab pinnal püsida?

Teadmine, et igale lan-
gusele järgneb tõus. Toi-
metulemisele aitab kind-
lasti kaasa mõtestatud 
äritegevus ning läbimõel-
dud tegevuste kavanda-
mine ka juba headel ae-
gadel. Nende tegurite 
osas, mida annab ettevõt-
tel mõjutada, ei ole ette-
võtte juhtimises valvsust 
kaotatud ning see on ilm-
selt ka põhjus, mis aitab 
ka rasketel aegadel pin-
nal püsida.

Kas olete pida-
nud tegevust kok-
ku tõmbama, ümber-
profileeruma, kok-
kuhoiu eesmärgil ke-
dagi koondama?

Tootmismahtude lan-
gusest tingituna oleme 
vähendanud tähtajalise 
töölepingu alusel tööta-
vate töötajate osakaalu. 
Sundpuhkusele saatmist 
ning koondamist pole se-
ni rakendama pidanud.

Mis on praegustes 
tingimustes teie et-
tevõttele kõige ras-
kem?

Meie valmidus toota 
on suurem, kui on hetke 
vajadus. Samas on prae-

gune aeg suurepärane 
võimalus ettevõtte prot-
sesside korrastamiseks 
ning seeläbi veelgi pare-
mini valmistuda uueks 
tõusuks.

Kui kaua võiks teie 
hinnangul praegune 
majanduslangus kes-
ta? Mis aitaks kaasa 
selle võimalikult kii-
rele ja valutumale lä-
bimisele?

Maailma majandu-
se kogemust arvesse võt-
tes ei kesta üldjuhul krii-
sid kauem kui 1,5-2 aas-
tat. Kriisi läbimine sõltub 
eelkõige võimest kiirelt 
ja paindlikult muutunud 
olukorraga kohaneda. 
Teatud mõttes on prae-
gusel hetkel varasemaid 
majandusotsuseid arves-
se võttes viljade korjami-
se aeg. Mida varem mõis-
teti, et kiire majandus-
kasv ei saa lõputult kesta, 
seda teadlikumalt ja kaa-
lutletumalt erinevaid et-
tevõtte tegevust mõjuta-
vaid otsuseid langetama 
hakati.

Kas Vabariigi Valit-
sus saaks või peaks 
mingeid olulisi meet-
meid kasutama, et 
aidata riiki majan-
duskriisist välja?

Eelkõige eeskujuks 
olemisega. Paraku tun-
dub, et mõningate otsus-
te tegemisel on valitsus 
lähtunud pigem lühiaja-
lisest perspektiivist, mis-
tõttu on ka oht populist-
like otsuste tegemiseks 
suurem.

KUIDAS LÄHEB?

Vapramäe-Vellavere-
Vitipalu Sihtasutus (VVV 
SA) kutsub kuni 31. märt-
sini Elva linna koole ja 
lasteaedu osalema mat-
kamängus, mille idee on 
kutsuda matkama ja õues 
õppima Lõuna-Eesti koo-
le ja lasteaedu. Matkami-
seks võib valida ükskõik 
millise kooli või lasteaia 
lähedal oleva matkaraja 
ja viia matka käigus läbi 
ka õues õppe tunni. Olu-
line on koostada matkast 
kokkuvõte, milles võib 
kasutada matkal tehtud 
fotosid, joonistusi, kirju-
tisi jms. Valminud kokku-
võtetest valib sihtasutus 
välja 15 parimat, kellele 
on auhinnaks õppeprog-
ramm või matk retkeju-

higa VVV matkaradadel. 
Transport kompenseeri-
takse 1200 krooni ulatu-
ses.

Kõik grupid saavad 
mängus osalemise eest 
ühe loodusraamatu. Võit-
jad võivad valida sobi-
va programmi või matka 
kõikide VVV SA olemas-
olevate programmide või 
loodusmatkade hulgast.

VVV matkamän-
gu juhendi leiad VVV 
SA kodulehelt aadres-
silt http://www.vvvs.ee/
90/. Täiendav info e-pos-
tilt sihtasutus@vvvs.ee 
või telefonil 508 8359. 
Matkamängu toetab SA 
Keskkonnainvesteeringu-
te Keskus. 

VVV SA

Märtsi lõpuni saavad lapsed osaleda 
matkamängus

Marge Männiste ütleb, et emad-isad on siiski 2005. aastal vastu võetud Nimeseaduse nõuetega kursis ja väga 
suuri probleeme pole ette tulnud. Foto: Kersti Koosa
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MIS JUHTUS
Elvas

15.01 kl 18.20 peeti 
kaupluses A-Market kin-
ni Maigi (1967), kes võt-
tis erinevaid toiduaineid 
ja alkohoolset jooki ko-
gumaksumusega 404.10 
krooni ja möödus kassast 
kauba eest tasumata.

17.01 kl 16.30 juhtis 
Enn (1960) sõidukit, mis 
ei olnud nõuetekohaselt 
läbinud tehnoülevaatust. 
Kl 17 ajal oli autoroolis 
Andres (1971), kellel oli 
juhtimisõigus karistusena 
ära võetud. Kl 23.50 juh-
tis sõidukit alkoholi jääk-
nähtudega Hardi (1972).

Ajavahemikul 18.-
19.01 kl 19.00-07.37 mur-
ti sisse Elva Spordiliidu 
ruumidesse Puiestee tä-
nav 2. Esialgsetel andme-
tel on varastatud magne-
tofon, jõujoogi pulbreid ja 
administraatori ruumist 
sularaha (umbes 3000 
krooni). Kriminaalme-
netlus on algatatud karis-
tusseadustiku paragrah-
vi tunnustel, mis käsitleb 
sissetungimisega toime-
pandud vargust. Praegu-
se seisuga ei ole ühtki isi-
kut kahtlustatavana kinni 
peetud.

19.01 kl 13.45 pani Jaa-
nis (1964) kaupluses A-
Market seljakotti 2-kilo-
se paki kassitoitu Kitekat 
väärtusega 71.90 ja jät-
tis kauba eest maksma-
ta. Kl 18.20 juhtis Marek 
(1978) sõidukit kohustus-
liku liikluskindlustuse le-
pingu maksevabal pe-
rioodil. Kl 21.05 ajal juh-
tis Marko (1985) sõidu-
kit kohustusliku liiklus-
kindlustuse lepingu mak-
sevabal perioodil ja jät-
tis kontrollijale esitama-
ta liikluskindlustuspolii-
si. Kl 19.30 ajal pani Irina 
(1980) kaupluses Säästu-
market vöö vahele pude-
li Valget viina maksumu-
sega 62.90 ja läbis kassa 

kauba eest maksmata.
20.01 kl 15.30 oli 

Aleks (1949) sõiduki roo-
lis, mis ei olnud nõuete-
kohaselt läbinud tehno-
ülevaatust. Kl 16.35 pa-
ni Ain (1951) kaupluses 
Säästumarket põue pude-
li Rahvaviina maksumu-
sega 59 krooni ja ei maks-
nud selle eest. Kl 20 ajal 
pääses koeraomanik Kris-
ta (1983) koer välja oma 
piiratud territooriumilt ja 
hammustas tänaval kõn-
dinud inimest.
Rõngu vallas

15.01 kl 15.30 helistas 
purjus Vladimir (1968) 
Häirekeskusesse, kust 
nõudis sotsiaaltöötaja te-
lefoninumbrit. Seda saa-
mata kutsus välja polit-
sei, põhjustades teadaole-
valt politsei vale väljasõi-
du.
Rannu vallas

17.01 kl 11.25 tabati 
autoroolist alkoholijoobes 
Mart (1951). Kl 22.07 sõi-
tis Helar (1971) asulaväli-
sel teel lubatust kiiremini 
18 km/h võrra. Kl 22.08 
ei olnud Taivi (1984) ju-
hitud sõidukil ees ja taga 
nähtaval kohal algaja ju-
hi tunnusmärki. Kl 22.40 
juhtis Oliver (1984) au-
torongi, omamata vas-
tava kategooria juhtimi-
se õigust, sõiduk ei olnud 
nõuetekohaselt läbinud 
ka tehnoülevaatust. 
Konguta vallas

17.01 kl 10.25 taba-
ti autoroolist juhtimisõi-
guseta Urmas (1969), te-
da on ka varem sama teo 
eest juhtimiselt kõrvalda-
tud.
Nõo vallas

18.01 kl 10.04 juhtis 
Ott (1964) sõidukit asu-
lavälisel teel kiirusega, 
mis ületas lubatu 16 km/
h võrra, kl 12.45 ajal ta-
bati autoroolist alkoholi-
joobes Aavo (1945).

Üks Elva koolis käiva 
lapse ema on tõstnud 
teravalt üles prob-
leemi, millest ena-
mus korralikke ini-
mesi eelistab vaiki-
da või vähemalt te-
ha näo, et neid see ei 
puuduta.

Sirje Veldi

Viimastel aastatel Eesti-
maa lasteasutustes levima 
hakanud täid ei ole jätnud 
puutumata ka Elva laste-
asutusi. Kõva häälega sel-
lest siiski veel ei räägita, 
kuid nii mõnegi lapsevane-
ma arvates midagi oluliselt 
ette ka ei võeta.

Elva kahe lasteaia ju-
hatajad ei salga, et neil 
on aegajalt, nii paar kor-
da aastas ikka, tulnud nen-
de probleemidega kokku 
puutuda. Reeglina ei luba-
ta sellist last, kellel avasta-
takse peas täid või tingud, 
enne lasteaeda, kui pea on 
puhas.

“Lapsevanemad on rea-
geerinud sellistele teadete-
le väga erinevalt, kuid ül-
diselt on saadud siiski ju-
tud räägitud ja tänu efek-
tiivsetele vahenditele suu-
detud ka täide suurem le-
vik ära hoida,” ütleb Õn-
neseene lasteaia juhataja 
Kersti Mihailov.

Ainuke lasteasutus, kus 
nii direktor, meditsiiniõde 
kui ka kooliarst väidavad, 
et nemad ei ole vähemalt 
viimasel paaril aastal ühe-
gi lapse peast täisid leid-
nud ega selle pärast ühtegi 
last pidanud koju saatma, 
on Elva gümnaasium.

Pidev võitlus
Juuksur Inna-Inga Kal-

mus väidab, et just kahel 
viimasel aastal on täid ol-
nud Elva koolis pidev prob-
leem.

“Eelmisel aastal oli asi 
selles osas ikka päris hull, 
aga kooli direktor ei taht-
nud seda üldse tunnista-
da,” väidab Kalmus. “Koo-
lis olid täid esimeses, viien-
das ja ka neljandas klassis, 
kus mu oma tüdruk käib, 
ning paralleelides.”

Kalmuse sõnul pole olu-
kord ka tänavu põrmugi 
parem. 

“Ma tegelesin eelmisel 
õppeaastal selle problee-
miga terve kolmanda vee-
randi,” kinnitab Kalmus. 
“Tegin lapse puhtaks, saat-
sin kooli ja ta sai täid taga-
si. Kõige hullem ongi see, 
kui ka direktor ütleb, et se-
da probleemi ei ole, et te-
ma usaldab arsti kui pro-
fessionaali ja kui nüüd arst 
ütleb, et ta pole mitte ühe-
gi lapse peast täisid leid-
nud, siis järelikult problee-
mi pole. Ometi sama päe-
va õhtul, kui koolis oli lap-
si kontrollitud, tuli laps ko-
ju ja tal olid täid peas.”

Koolidirektor Mat-
ti Kangor ei nõustu lapse-
vanema väitega, et kool 
oleks probleemi kuidagivii-
si eiranud või sellest möö-
da vaadanud, kuid talle on 

teada vaid üks hiljutine ju-
hus ning seetõttu leiab ta, 
et ei tasuks kogu probleemi 
üle dramatiseerida.

“Lapsevanem teatas, et 
on lapsel avastanud täid ja 
ei toonud last koolivahe-
aja lõppedes kooli,” selgi-
tas Kangor. “8. jaanuaril, 
kui meie meditsiinitööta-
jad kontrollisid laste päid, 
seda last koolis ei olnud 
ning kellelgi teisel ka täisid 
ei leitud. 15. jaanuaril said 
kõik klassijuhatajad info-
voldikud, mis saadeti ko-
dudesse. Ma saan siin usal-
dada ainult kooliõde ja ars-
ti, sest mul endal ei ole õi-
gust laste peasid kontrolli-
da. Aga ütlen ausalt, et ka-
he viimase aasta jooksul, 
mis mina siin koolis olen 
olnud, ei ole me pidanud 
täide pärast ühtki last ko-
ju saatma.”

“Lapsevanemad lähevad 
täidest rääkides täiesti luk-
ku, paljud ei teavita isegi 
kooli,” ütleb Kalmus. “Aga 
see on kaasaegne probleem 
ja on lubamatu, et meil sel-
lest ei räägita ega võeta mi-
dagi ka ette selleks, et see 
ei muutuks üleüldiseks epi-
deemiaks. Igal klassil on ju 
e-kool, seda infot saaks ka 
sealtkaudu läbi foorumi le-
vitada ja teha läbi ühekord-
ne raviprotseduur korraga 
kõikidel lastel. Kui aga õpe-
tajadki ei tea, kui sellest tõ-
siselt ei räägita – siis ei saa-
gi midagi ette võtta.”

Kooliarst Signe Ustavi 
sõnul kontrolliti kõik klas-
sid läbi eelmisel sügisel ja 
ka nüüd on jõutud järje-
kordse läbivaatuse käigus 
üle vaadata neljandad ja 
viiendad klassid. Samas üt-
leb Ustav, et pere- ja kooli-
arstid teevad seda nii öel-
da muu töö kõrvalt, sest 
otsest kohustust neil teha 
selliseid läbivaatusi, mis 
võtavad ka palju aega, ei 
ole. Kui vanasti tuli tervi-
sekaitseinspektsiooni tea-

vitada täide avastamisest, 
siis nüüd soovitab inspekt-
sioon arstidel suhtuda as-
jasse rahulikult ja tegelda 
rohkem oma põhitööga.

“Tervisekaitse inspekt-
siooni sõnul ei ole täid me-
ditsiiniline, vaid sotsiaal-
ne probleem, millele on ra-
vivahendid apteekides saa-
daval ja seetõttu ei käsit-
leta seda haigusena, mi-
da peaks ravima arst,” üt-
leb Ustav. “Ma ei ütle, et 
me sellega üldse ei tegele, 
eriti kui tuleb jälle preten-
sioon, aga eelkõige on ik-
ka perekond esmane, kes 
seda tööd teeb. Möödunud 
kevadel aga tundus, et me 
ei saagi muud teha, kui ot-
sime kooliõega hommikust 
õhtuni täisid.”

Algkoolimaja medõde 
Vaike Mark kinnitab, et on 
kontrollinud üle kõik klas-
sid, kuid pole samuti ühte-
gi täid ega tingu leidnud.

“Olen siin koolis uus 
õde, tulin möödunud aas-
ta septembrist, siis ka oli 
neid signaale,” ütleb Vaike 
Mark. “Kurtmised ongi tul-
nud just pärast koolivahe-
aega. Neid võimalusi, kust 
võib täisid saada, on ju vä-
ga palju. Koolist ta neid 
kindlasti ei saanud.”

Tõhusaim on NYDA
Viimastel aastatel on tä-

heldatud peatäide esine-
missageduse suurenemist 
kogu maailmas, ulatudes 
juba sadade miljoniteni. 
Üheks põhjuseks peetak-
se globaalset kliima sooje-
nemist. Soojapoolsed ja lu-
mevaesed talved ning roh-
ked vihmased ilmad sunni-
vad lapsi enam aega toas 
veetma, väljas mängitakse 
üha vähem ja seega on täi-
de levikuks loodud sood-
sad tingimused. Teisalt on 
täid muutunud ajapikku 
tugevamaks ja kavalamaks 
– ravimid, millest oli mõ-
nekümne aasta eest abi, ei 

ole tänapäeval enam piisa-
valt efektiivsed. Nii näiteks 
on täheldatud, et paljudes 
maades laialdaselt kasuta-
tud permetriini toimel täid 
enam ei hukku, küll aga on 
see kahjulik inimesele.

Euroopas müügile jõud-
nud põhimõtteliselt uus 
peatäivastane vahend 
NYDA sisaldab silikoonõli 
dimetikooni, mis hävitab 
täi kõik kolm arenguastet 
– tingu, noortäi ja täi. La-
hus on spreipudelis, mis-
tõttu on seda kerge ja mu-
gav juustesse kanda. Pa-
kendis on kaasas ka spet-
siaalne täikamm, mille abil 
eemaldada juustest lämbu-
nud täid.

Nyda-lahust on müü-
gil ka meie apteekides. El-
va apteegi juhataja Maire 
Eichelmann peab seda 340 
krooni maksvat vahendit 
praegu saada olevatest kõi-
ge tõhusamaks. Müügil on 
küll ka Nix, mida pea kolm 
korda odavama hinna tõt-
tu ostetakse rohkem, kuid 
millega täid kipuvad juba 
kohanema. Nydast odava-
mad ja Nixist kallimatest 
vahenditest on apteeki-
des müügil veel Parasitose 
ja Paranit. Šampoonidest 
on müügil Head Lice, kuid 
lahjendatud kujul võib 10-
päevase vahega kasutada 
ka Paraniti.

Elva apteegi juhataja 
Maire Eichelmann ütles, et 
praegu on täitõrjevahendi-
te müük natuke väiksem – 
ju siis pole lasteaedades ja 
koolis suuremaid puhan-
guid. Kuid praktiliselt os-
tetakse neid aastaringselt 
ja viimastel aastatel palju 
rohkem kui näiteks 90nda-
te lõpus.

Eichelmanni sõnul ei 
saa kindlalt väita, et pu-
hangu ajal oleks täisid roh-
kem lasteaias kui koolis.

“Kui majas on lapsed, 
kellest üks käib lasteaias 
ja teine koolis, siis on vä-
ga vähe vaja, et täid olek-
sid mõlemil. Ja on juhtu-
meid, kus neid on olnud 
üheaegselt nii lasteaias kui 
koolis,” ütles Eichelmann. 
“Taasnakatumise võima-
lus on olemas, sest kui pal-
ju meil ikka lubatakse lapsi 
koolist koju saata.”

Delikaatne probleem, 
millest eelistatakse vaikida

Päästeamet ja kohali-
kud päästeasutused kuu-
lutavad välja päästetee-
malise loominguvõist-
luse. Selle eesmärgiks 
on arutleda tuleohutu-
se ja päästeala teemadel, 
samuti populariseeri-
da päästetöötaja elukut-
set ning sellele omaseid 
väärtusi.

“Loomevõistlus an-
nab ilmeka pildi peami-
selt laste ja noorte ohu-
käsitlusest, tõekspida-
mistest ning väärtushin-
nangutest. Läbi loome-
tööde saame väga head 
tagasisidet, kas ja milli-
seid ohuallikaid märga-
takse ning näiteid elust, 
kuidas inimeste elusid on 
päästetud,” ütleb pääs-
teala loominguvõistluse 
projektijuht Janek Innos. 
Võisteldakse viies vanu-
seastmes: koolieelsed 
lasteasutused, algklassi-
de, põhikooli ja gümnaa-
siumi õpilased ning täis-
kasvanud. Võistlustöö-
deks võivad olla nii joo-
nistused, maalid, kollaa-
žid, esseed, luuletused, 
meisterdused, videod kui 
ka helisalvestised.

Maakondlike võist-
luste parimad tööd saa-
detakse Päästeametisse, 
kus igast vanusegrupist 
valitakse välja parimad 
tööd, mille autorid saa-
vad auhinnad ja kutsed 
Päästeameti peadirektori 
vastuvõtule.

Päästealal loomingu-
võistlust korraldatakse 
seitsmendat aastat. Eel-
misel aastal esitati ligi 
6000 loometööd.

Päästeala loomingu-
võistluse selleaastased 
teemad on: Kujundan en-
dale ägeda suitsuandu-
ri; Veeohud suvel ja tal-
vel; Aurupritsist pääste-
autoni; Ka mina võin ol-
la päästja; Kui pomm 
plahvatab on juba hilja; 
Miks ma helistan numb-
rile 112?; Tegime koos 
Nubluga…; Minu kodu-
koha riskid.

Võistlustööd tuleb toi-
metada hiljemalt 16. 
märtsiks lähimasse pääs-
tekomandosse. Pääste-
ala loominguvõistluse ju-
hendi leiab http://www.
rescue.ee/20873.

Reimo Raja, Päästeameti 
pressiesindaja

Algab päästealase loomingu võistlus

“Võitlesin täidega kaks kuud tagasi 
ja siis juba oli epideemia. Terved 
lasteaiad-koolid täisid täis, aga keegi 
rääkida ei julge. Ajuhiiglased! Vanemad 
ei lubavatki oma laste päid läbi 
vaadata, kuna see rikub inimõigusi.”
Üks mitte Elva lapsevanem

Tegeldes oma lapse probleemiga, on Inna-Inga Kalmus leidnud ja toonud ka oma 
ilusalongi müüki Austraalia päritolu ja sajaprotsendiliselt looduslikud vahendid, šam-
poonid, palsamid ja vannivahud, mis peaksid aitama nii täidest vabaneda kui neist ka 
edaspidi hoiduda. Kuid hinna poolest, maksavad 285-339 krooni, pole need ilmselt 
siiski paljudele kättesaadavad. Foto: Sirje Veldi
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19.01 otsustati:
Sõlmida töövõtule-

ping puude lõikamiseks 
OÜ-ga Roheline Ruum.

Esitada eelnõu lin-
navolikogule: Elva lin-
na 2009. aasta eelar-
ve II lugemine; Elva lin-
na 2009. aasta eelarve 
kinnitamine; Elva Güm-
naasiumi pedagoogi-
de töötasustamise alu-
sed ja palga alammää-
rad; Elva linna aukoda-
niku nimetuse omistami-
ne Rein Saarlaidile; Elva 
linna teenetemärgi and-

mine Rein Pedajale; Elva 
linna teenetemärgi and-
mine Ilmar Särjele; El-
va linna kultuuripreemia 
“ELVA TÄHT” andmine 
Eevi Kooskorale; Elva lin-
na kultuuripreemia “EL-
VA TÄHT” andmine Siiri 
Puhalainenile.

Kinnitada Elva TÜ 
kaupluste registreeringu 
õigsus majandustegevuse 
registris.

Maia Kukk
Linnasekretär
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LINNAVALITSUSE ISTUNG 

Elva Linnavalitsuse 
12.01.09 korraldusega 
nr 6 otsustati mitte alga-
tada Tartu mnt 16 maa-
üksuse detailplaneerin-
gu keskkonnamõju stra-
teegilist hindamist. Maa-
üksusel asub Verevi järve 
supelrand, pindalaga 29 
627 m². Detailplaneerin-
gu eesmärgiks on supel-
ranna väljaarendamine 
koos teenindavate ehitis-
te rajamisega. Mõju hin-
damise osas on seisukoha 
andnud Tartumaa Kesk-
konnateenistus ning eel-
hinnangu keskkonnaeks-
pert Nikolai Laanetu.

Majutushoone rajami-
sega ei kaasne eeldata-
valt olulist keskkonna-
mõju, kuna rannahoo-
ne kavandatakse kõrg-
haljastusest vabale ala-
le ning Elva-Peedu met-
sapargi territooriumil ar-
vestatakse kaitsekorral-
duslike meetmetega. Pla-
neeringualal asub kesk-

konnaregistrisse kantud 
II kategooria kaitsealuse 
liigi veelendlase (Myotis 
daubentonii) osaline len-
nuala, mistõttu arvesta-
takse kehtivate piirangu-
tega. Eelhinnangu koha-
selt veelendlase lennuala 
kavandatav ehitis ei pii-
ra, mistõttu ei ole eelda-
tavalt vajalik täiendava-
te uuringute teostamine. 
Alal ei asu muinsuskait-
sealuseid objekte.

Planeeringu koostami-
se korraldaja – Elva Lin-
navalitsus Kesk tn 32 El-
va.

Planeeringu koostaja – 
PB Maa ja Vesi AS Musta-
mäe tee 33 Tallinn.

Planeeringu kehtesta-
ja - Elva Linnavolikogu 
Kesk tn 32 Elva.

Otsusega saab tutvu-
da tööpäevadel Elva Lin-
navalitsuse linnamajan-
dusosakonnas Kesk tn 32 
Elva.

Elva Linnavalitsus

TEADE

Depressioon, ma-
sendus, kurbus, vih-
kamine, silmakirja-
likkus, kadedus, tõe 
varjamine, eitamine, 
süüdistamine – sel-
le loetelu tagajärjeks 
on haigused, väljen-
dudes tuhandetes eri 
vormides.

Eva Kams, 
Rõõmuklubi Smile asutaja

Seda kõike kohtame igal 
hetkel ja igal pool, nii en-
das kui endast väljaspool, 
kogu meid ümbritsevas 
maailmas. Me otsime ees-
märke, motivatsiooni ja elu 
mõtet. On esitatud hulgali-
selt küsimusi stiilis, et mis 
Sind motiveerib? On see 
tunnustus, raha, võim, au-
ahnus, võitlus kellegi või 
millegi nimel? Kas see on 
ikka see, mida Sa otsid? 
See on ainult üks suur põ-
genemine kellegi või mille-
gi seletamatu eest. Tegeli-
kult põgeneme ainult ise-
enda eest, teadmata kui 
lihtne ongi olla Sina ise. 
Tuleb ainult silmad avada 
ja mõelda positiivselt, ei to-
hi muretseda, vaid nautida 
elamist hetkes, elada täis-
väärtuslikku elu... 

Lihtne on ju öelda, aga 
kuidas seda teha?

Iseendani jõudmiseks on 
igaühel oma tee, mis on täis 
valikuid. Õnneks on maa-
ilm vastandlik – me kõik 
teame, et pole halba ilma 
heata. Kuid halb ei pruugi-
gi olla halb ja see teadmine 
jõuab Sinuni alles hiljem. 
Parim tulemus on see kui 
suudad siis selle kogemuse 
üle naerda. Aga võta hal-
ba kogemust kui õppetundi 
ja küsi endalt kohe, siin ja 
praegu, et miks on see Sul-
le saadetud?

Küsisin endalt, et miks 
ma kannatan tohutute pea-
valude käes, miks ma ok-
sendan, miks on arsti-
de poolt mulle pandud 
ülikõlava nimega diag-
noos “esmane e primaarne 
biliaartsirroos”? Need on 
märgid, et Sa oled enda-
ga vastuollu läinud. Vaata 

enda sisse ja vaata, mis Si-
nu ümber toimub. Ära otsi 
põhjusi enda ümbert, vaid 
enda seest. Ja kui Sa ISE 
ei oska endani jõuda, siis 
maailm on abistavaid või-
malusi täis. Aga need või-
malused on olemas ainult 
siis, kui Sa ISE tahad neid 
kasutada. Mitte keegi tei-
ne peale Sinu enda ei saa 
Sind aidata. Abikäte valik 
on suur: raamatud, tera-
peudid, arstid, sõbrad, ise-
gi vaenlased (kui soovime 
neid nii nimetada), loodus 
jne jne. Väga paljud leia-
vad pääsetee (loe: peitupu-
gemise) alkoholi abil lõõ-
gastudes. Pole midagi liht-
samat kui pärast pingelist 
päeva võtta üks pits kon-
jakit, pokaal veini, pudel 
õlut või veelgi rohkem kui 
üks, arvates et 1+1=2. Elus 
ja inimestes tavamatemaa-
tika ei kehti. 1+1= lõpma-
tus... Ja nii me jäämegi en-
nast otsima. Ka alkohol on 
valik, aga...

Nagu ma selle loo al-
guses mainisin, on igaühe 
jaoks oma tee. Leia see tee 
ja hakka iseenda leidmi-
se suunas minema. Mitte 
homme ega siis kui Sa ar-
vad endal rohkem vaba ae-
ga tekkivat, vaid kohe, siin 

ja praegu. Unustame oma 
ego, mis võrdleb igal sam-
mul ja hetkel ennast teis-
tega. Tunnista endale oma 
vigu, tunnista Sulle antud 
andeid ja sellest algabki 
kõik. Tunnista endale, kes 
Sa tegelikult oled, andes-
ta iseendale ja kõigile teis-
tele – alles siis on võimalik 
ennast armastama hakata. 
Ja täpselt sellisena nagu Sa 
tegelikult oled.

Enesest lugupidamine 
ja enese armastamine ei 
ole egoism. See on elu pa-
radoks, et isekas olemi-
ne teebki Sind isetuks. Sa 
muutud suureks armastu-
se ookeaniks, positiivseks 
energiaks, mis kiirgab Si-
nust igale poole, jätmata 
iga pisimatki varju või au-
gukest täitmata.

Kahjuks kiirgab samal 
moel ka negatiivsus... Mi-
da põhjalikumalt selle-
le mõelda, seda selgemaks 
saab, et 1+1 ei ole 2, vaid 
on lõpmatus... See on tõe-
line vabadus tunda elust ja 
igast hetkest rõõmu ning 
aru saada, et elu ongi lahe. 
Iga hetk, milles viibime, on 
tõepoolest nautimist väärt. 
Sest nii rõõmus on rõõmus 
olla! Sügava austusega kõi-
gi ja kõige vastu!

Nii rõõmus on rõõmus olla!
Elva Linnavolikogu is-

tung toimub 26. jaanua-
ril 2009.a algusega kell 
18.00 Elva Linnavalitsu-
se saalis, Kesk 32

Päevakorra projekt:
1. Ülevaade Elva Lin-

navalitsuse tegevusest. 
(Reno Laidre)

2. Elva linna 2009. 
aasta eelarve II lugemi-
ne. (Reno Laidre)

3. Elva linna aukoda-
niku nimetuse omistami-
ne Rein Saarlaidile. (Too-
mas Järveoja)

4. Elva linna teenete-
märgi andmine Rein Pe-
dajale. (Toomas Järve-
oja)

5. Elva linna teene-
temärgi andmine Ilmar 
Särjele. (Toomas Järve-
oja)

6. Elva linna kultuu-
ripreemia “ELVA TÄHT” 
andmine Eevi Kooskorale. 
(Toomas Järveoja)

7. Elva linna kul-

tuuripreemia “ELVA 
TÄHT” andmine Siiri 
Puhalainenile. (Toomas 
Järveoja)

8. Halduslepingu sõl-
mimine Tööturuametiga 
avaliku töö korraldami-
seks. (Alo Rebane)

9. Elva linna 2009. 
aasta eelarve kinnitami-
ne. (Reno Laidre)

10. Elva Gümnaasiu-
mi pedagoogide tööta-
sustamise alused ja pal-
ga alammäärad. (Toomas 
Järveoja)

11. Informatsioon lin-
navolikogu sotsiaal- 
ja tervishoiukomisjoni 
tööst. (Heiki Hansen)

12. Informatsioon lin-
navolikogu revisjoni-
komisjoni tööst. (Sirje 
Pihlap)

13. Muud küsimused.

Leelo Suidt
Elva Linnavolikogu 

esimees

VOLIKOGU KUTSE

Ainult nii oskan ma 
nimetada seda sot-
siaaldemokraatide 
korraldatud kome-
janti, mis praegu toi-
mub Rahvaliidu alga-
tatud intressipuhku-
se idee ümber.

Kajar Lember, Rahvaliidu 
aseesimees

Vaid kaks kuud tagasi, 
20. novembril, oli Riigiko-
gus teisel lugemisel 2008. 
aasta riigieelarve muut-
mise seadus, millele esi-
tas Rahvaliidu fraktsioon 
muudatusettepaneku: eral-
dada 150 miljonit krooni 
kodulaenu intressipuhku-
se võimaldamiseks. Muu-
datusettepanekut toetas 
27 saadikut ja vastu oli 37 
– koalitsiooni teerull töö-
tas taas vankumatult! Kui 
nüüd meie head ideed en-
da omana tormiliselt kiit-
vad sotsid oleksid vajuta-
nud rohelist nuppu, oleks 
seaduseelnõu vastu võetud 
ja intressipuhkuse taotle-
mine peredele juba reaal-
sus. Eriti kurb on see, et 
kui novembris oli veel ole-
mas selge koht, kust sel-
le ettepaneku katteks raha 
võtta, siis nüüd on asi juba 
keerulisem. Praegu saab 
kasutada argumenti, et ta-
haks küll, aga raha ei ole, 
ja seda ei mäleta enam kee-
gi, et alles mõni kuu taga-
si oleks hea tahtmise kor-
ral saanud idee suhteliselt 
valutult ellu viia. Jätku-

nuks vaid kindlameelsust 
ja reaalset tahet.

Ometi on mul hea meel, 
et meie idee elab edasi. Te-
gelikult ei ole ju vahet, kel-
le eestvõttel see lõpuks ra-
kendatud saab, kuid min-
gisugune enesevääri-
kus oleks siiski ka poliiti-
kas tervitatav. Lihtsalt na-
pakalt naljakas on lugeda 
Rummi arvamuslugusid, 
kus ta väidab, et Eesti riik 
peab toetama neid inimesi, 
kes on töötuks jäämise tõt-
tu ajutiselt eluasemelaenu-
ga hätta jäänud, sest ka te-
ma oli üks nendest, kes sel-
le ettepaneku hääletusel 
vajutas punast nuppu.

Juba 2008. aasta suvel 
käis meie erakonna majan-
dustoimkonna liige, ette-
võtja Andres Ergma selle 
mõtte välja, ja just nimelt 
temale tuleks selle eest olla 
tänulik. Rahvaliit on aru-
tanud seda mõtet erineva-
te finantsinstitutsioonide-
ga ja 16. detsembril kutsu-
sime kokku ümarlaua, kus 
lisaks Rahvaliidu inimes-
tele osalesid Eesti Omani-
ke Keskliit, SA Kredex, töö-
turuamet ja Eesti Kinnisva-
rafirmade Liit. Sinna olid 
kutsutud kõik parlamendi-
erakonnad ning kohal olid 
Sotsiaaldemokraatliku Era-
konna, Keskerakonna, Ees-
timaa Roheliste ja Isamaa 
ja Res Publica Liidu frakt-
siooni esindajad. Ainsana 
jäid tulemata Reformiera-
konna tegelased, kelle va-
lijatel muidugi mingeid ra-
hamuresid ka pole.

Praegu tuleb tõepoolest 
tunnustada inimesi, kes 
seda ideed toetavad, kuid 
ei saa üle ega ümber tõsi-
asjast, et Riigikogus tem-
beldasid võimuerakon-
nad selle mõtte üdini po-
pulistlikuks ja ettekand-
ja populistiks. Padupopu-
lismiks võiks nimetada se-
da, kui keegi tahaks haka-
ta inimeste eest laenu kin-
ni maksma, kuid intressi-
puhkuse näol oleks sisuli-
selt tegu laenuga, mitte ot-
setoetusega. Eluasemelae-
nu intressipuhkus on mõel-
dud töökohakaotusest tin-
gitud ajutiste makseras-

kuste leevendamiseks. Ma-
janduslanguse tingimustes 
uue töökoha leidmise aeg 
pikeneb, seega on oluline, 
et sel ajal annab riik pe-
redele intressi tasumiseks 
laenu, mis hiljem tuleb ta-
gasi maksta. Nii hoiame 
inimesi SMS-laenu orjusse 
langemast ja väldime hili-
semaid miljarditesse ulatu-
vaid sotsiaaltoetusi.

Rahvaliidu ettepane-
ku kohaselt saaksid toe-
tust pered, kelle ülalpida-
misel on vähemalt üks ku-
ni 18aastane laps või kuni 
26aastane õppiv noor. Eel-
tingimuseks on panga po-
sitiivne otsus maksepuh-
kuse võimaldamise koh-
ta. Kredex tasub laenuvõt-
ja eest pangale kuni 12 kuu 
intressimaksed ning pärast 
maksepuhkuse lõppu saab 
need summad tagasi koos 
sellelt arvestatud miini-
mumintressiga. Siinkohal 
on küll kohatu rääkida po-
pulismist, sest riigi kohus 
on aidata raskustesse sat-
tunud peredel nende kodu 
alles hoida. Selline kohus-
tus tuleneb otseselt Eesti 
põhiseadusest, sest pere-
kond on riigi ja rahva pü-
simajäämise eeldus. Ja kui 
erakondadel on tõepoolest 
tahtmine seda kohust täita, 
siis tuleb seda ka sirge sel-
jaga teha. Mitte hääletada 
ühel päeval nii, nagu par-
tei käsib, ja järgmisel päe-
val rääkida, et küll tahaks 
teisiti teha.

Kahepalgelisuse tippteos
POPULISM Kriis paneb poliitikute riigimehelikkuse proovile 

Rahvaliidu 
ettepaneku 
kohaselt 
saaksid toetust 
pered, kelle 
ülalpidamisel on 
vähemalt üks kuni 
18aastane laps või 
kuni 26aastane 
õppiv noor.

Kui tellitud ajaleht Elva Postipoiss laupäeval 
postkastis ei ole, andke sellest toimetusele 
teada tel. 730 9899 (E-N) või e-mail 
epoiss@kodu.ee
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Maret Lättel on mi-
tu põhjust pidutsemi-
seks, sest lisaks juu-
belile täitub tal täna-
vu Elva haiglas töö-
tamisest 30 aastat.

Mare Nõmmik

Mida mäletad oma 
sünnilinnast?

1949. aastal küüditati 
nii minu vanavanemad kui 
vanemad Baikali äärde Ir-
kutskisse, seal sündisin ka 
mina. Olin nelja ja poole 
aastane, kui sealt kolme-
kesi koos ema ja vanaema-
ga ära Eestisse tulime, sin-
na jäi maha vanaisa haud. 
Sellest linnast mäletan 
vaid seda, et maas oli paks 
lumi ning oli hästi külm, 
miinuskraade oli 45.

Meil oli koos emaga 
plaanis sõita kord Irkuts-
kisse, et näha meie kuna-
gist elukohta ja vaadata, 
mida aeg seal aastatega 
muutnud on. Kahjuks aga 
see plaan luhtus ema vara-
se surma tõttu. Võiksin sin-
na ju kunagi minna, kuid 
üksinda, ilma teejuhita ei 
oskaks ma üles leida meie 
kunagist kodu.

Kuidas sattusid ela-
ma Lukele?

Ema sai võimaluse Ees-
tisse tagasi pöörduda Sta-
lini surma järel, kuid Ees-
tisse pääseda ei olnud rah-
vavaenlaseks tembeldatud 
inimesel lihtne. Ees ei ol-
nud enam ootamas ka en-
dist kodu, kuid emal õn-
nestus korter saada tolla-
ses Nõo sovhoosis Lukel, 
kus ta hiljem ka töötas.

Miks meditsiin?
Meditsiin on mulle ko-

gu aeg meeldinud, läksin 
pärast Nõo keskkooli lõpe-
tamist edasi õppima Tartu 
Meditsiinikooli, kust sain 
velsker-laborandi diplomi. 
Ma ei kahetse selle eriala 
valikut, sest see on selline 
hea ja omaette töö, peale-
gi meeldib mulle inimeste-
ga suhelda ja minu töö pa-
kub selleks võimalust. Jät-
kan selle tööga seni, kuni 
lubatakse.

Mis sind Elva haig-
las on 30 aastat kinni 
hoidnud?

Ega ma siis kohe pärast 
medkooli lõpetamist end 
Elvaga sidunud, tahtsin 
esmalt Eestis natuke rin-
gi vaadata. Töötasin õpi-
tud erialal nii Saaremaal 
kui Põltsamaal, alles 1979. 
aastal tulin siiakanti taga-
si, sest siin elas minu ema. 
Õnneks oli Elva haiglas-
se parasjagu vaja minu eri-
alaga inimest. Selles, et 
nii pikka aega Elva haig-
las töötanud olen, on süüdi 
meie labori tore kollektiiv, 
samuti haigla hea töökesk-
kond. Elva haigla on mõ-
jutanud positiivses mõttes 
ka minu isiklikku elu, sest 
siin töötades tutvusin oma 
praeguse abikaasa Meelise-
ga, kes oli tookord ja on ka 
täna velsker kiirabis.

Mis sinu töös nende 
aastate jooksul muu-
tunud on?

Minu tööks on vereproo-
vide võtmine. Õnneks on 

Laborant on arsti parem käsi
JUUBILAR Velsker-laborant Maret Lätte

mulle looduse poolt kaa-
sa antud veenitabamise 
tunnetus. See on mul sõr-
medes, igaühel seda kah-
juks ei ole. Lisaks sellele 
tegelen proovide analüü-
simisega, mis aitab hinna-
ta tervise seisukorda. Võr-
reldes varasemate aegade-
ga on laborandi töö muu-
tunud kergemaks ja ühtlasi 
ohutumaks. Kui varem tu-
li enam-vähem kõik käsit-
si teha, siis nüüd on selleks 
aparaadid ning jälgida tu-
leb nende tööd ja täpsust. 
Enam ei pea analüüside te-
gemisel mürgiste reaktiivi-
dega otseselt kokku puutu-
ma, selle töö teevad minu 
eest ära aparaadid. Labo-
randi töö nõuab erilist täp-
sust, sest laborant on ars-
ti parem käsi ja tema töö 
tulemuste põhjal langetab 
arst oma patsientide osas 
olulisi otsuseid.

Küllap on sinu too-
lis ka hirmu tuntud?

Eks mehed kardavad ve-
reproovi ikka rohkem kui 
naised, sest nemad on ju 
nõrgemad. Mitmed mehed 
on selle pisikese protse-
duuri ajal ära minestanud. 
Eriti juhtub seda noorte, 
20aastaste poistega. Siis 
turgutan nad nuuskpiiri-
tusega jälle üles ning ve-
reproov saab lõpuks ik-
ka võetud. Kõige noorem 
patsient, kelle veenist olen 
verd võtnud, oli nädalane.

Kuidas vaatad tule-
vikku?

Parandamatu optimisti-
na ei näe ma praegust olu-
korda mustades värvides. 
Loodan, et haiglal läheb ik-
ka samamoodi ja ta jääb ka 
kehvematel aegadel eksis-
teerima. Siis läheb ka mi-
nul hästi ning tööd jätkub 
kuni pensionini. Kahjuks 
ei ole koondamise eest tä-
na keegi kaitstud. Senini 
pole ma ise veel majandus-
langust tunnetanud. Kül-
lap on põhjus selles, et olen 
kogu aeg tagasihoidlikult 
elanud.

Kas sul pole tek-

kinud kiusatust Soo-
me head raha teenima 
minna?

Minu Soomes elav tütar 
on kutsunud küll, aga tun-
nen, et vanust on juba pii-
savalt ja kodu on ikka siin. 
Ei tahaks enam rändama 
minna.

Millised on olnud si-
nu keerukamad elupe-
rioodid?

Kõigepealt võttis meie 
perel aega Eestiga koha-
nemine. Ega meil kerge ol-
nud, sest meid õega kas-
vatas ema üksi. Aga tuli-
me toime. Hiljem tuli meil 
koos abikaasaga lahendada 
Elvas eluaseme probleem, 
sest tahtsime üürikorte-
ri asemele muretseda oma 
kodu. Sel ajal, kui endiste-
le omanikele hakati tagas-
tama maju ning kinnisvara 
hinnad ei olnud veel lakke 
tõusnud, soetasime meie 
pangalaenu abil päris oma 
elamise. Nüüd, tagantjär-
gi, saan aru, et eks see too-
kord üks suur õnnestumi-
ne oli ning täna, kui elu on 
muutumas raskemaks, tun-
nen, et minu kodu on minu 
kindlus.

Oma kodu kõrval on 
sinu elus muudki rõõ-
mupakkuvat?

Mul on olnud elus mõõ-
naperioode, kuid samal 
ajal ka piisavalt õnne. Mul 
on palju häid sõpru, kel-
le toele võin loota igas olu-
korras. Kõige tähtsamad on 
aga minu kaks tütart.

Vanem tütar Margit töö-
tab Soomes hotellindu-
ses ja on praegu lapsehool-
duspuhkusel. Seega olen 
ka vanaema ning mul on 
väike tütretütar Annabell. 
Kuigi tahaksin temaga ko-
gu aeg koos olla, näen teda 
vaid iga kolme kuu järel. 
Interneti kaudu aga suht-
leme tihti. Mari-Liis lõpe-
tab tänavu Tartus Kivilin-
na gümnaasiumi. Positiiv-
ne on seegi, et head enese-
tunnet ja reipust saan ae-
roobikast, kus olen käinud 
juba 20 aastat.
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� Hoonete haldamise 
osakond teenindab 
718 korterit. Kolm neist 
on Elva linna sotsiaal-
korterid, kuus linna 
tööandja eluruumid, 
erastamata kortereid 
on 67.
� Elvas peeti ajakirja 
Eesti Loodus päeva. 
Toimetaja Uno Siitan 
nentis, et toimetus 
otsib lugejatega otse-
kontakti. Ajakirja ilmu-
mist toetab tugevasti 
keskkonnaministee-
rium, kohtumisel oli ka 
minister Villu Reiljan.
� Elva Lutheri kogudus 
sai ajutise diakoni Er-
lend Kollomi. Mõnekui-
se koostöö põhjal tuleb 
kogudusel ja nõukogul 
otsustada, kas sõlmida 
noore diakoniga pikem 
teenistusleping. Senine 
diakon Teet Korsten 
vabastati vaimulikule 
sündsusetu käitumise 
pärast aastavahetu-
seks bussiga Itaaliasse 
sõitnud usuhuviliste 
Eesti noorte turismirei-
si ajal.
� Sinilinnus toimus 
Elva algkooli uusaas-
tatrall, korraldajateks 
õpilased ise.
� Abeli ärikeskuse 
bistroos maksid Balti 
frikadellid 17.50.

Veeniverd on Maret Lättel tulnud mõnel päeval võtta 
isegi 50 korda. Foto: Mare Nõmmik

Teisipäeval avati 
Tartumaa muuseu-
mis näitus riigikait-
seorganite sümboo-
likast.
Pärnu muuseumi 
koostatud väljapa-
nek “Kaks algust” 
annab ülevaate Ees-
tis kasutatud eral-
dusmärkide aren-
gust läbi kahe ise-
seisvusperioodi.

Milvi Kapaun

Aasta tagasi Eesti Va-
bariigi 90. aastapäeva pu-
huks Pärnu muuseumis 
üles pandud näitust Kaks 
algust on eksponeeritud 
ka Eesti sõjamuuseumis 
Viimsis. Elvas avati väl-
japanek 20. jaanuaril. 90 
aastat tagasi löödi samal 
päeval linnast taganema 
punaväed. Kaks päeva 
hiljem külastas Elva va-
badusvõitlejaid tolleaeg-
ne kaitsevägede ülemju-
hataja Johannes Laido-
ner.

“See näitus haakub 
hästi meie esimese korru-
se Vabadussõja teemali-
se näitusega. Et aga ava-
mispäev just 20. jaanua-
rile trehvas, on juhuslik,” 
märkis Tartumaa muu-
seumi kuraator Anneli 
Aan.

Eesti Sõjamuuseu-
mi ning kollektsionääri-
de Aleks Kivinuki, Priit 
Rööbi, Lauri Larmi, Aare 
Väliste, Villiko Nurmoja 
ja Aldo Avaste kogude 
baasil koostatud väljapa-
nek esitleb Eesti Vabarii-
gi jõustruktuurides kasu-
tusel olnud ja praegu ka-
sutatavaid eraldusmärke 
1918. aasta lõpust alates. 
Suuremõõtmelistele fo-
tostendidele paigutatud 
riiklik sümboolika märki-
dest kuni vormiriietuse, 
ameti- ja auastmetunnus-
teni, on originaalide foto-
koopiad.

Näituse avapäeval ja-
gasid selgitusi väljapane-
ku saamisloost ja ekspo-
naatidest projektijuht El-
mar Trink, arheoloogia-
kogu hoidja, teaduslik 
töötaja Margo Samorokov 
ning foto- ja kunstikogu 
hoidja Jasper Zoova Pär-
nu muuseumist.

“Need ei ole lihtsalt 
märgid, vaid nii mõnigi 
on selle aumärgi eest oma 
elu andnud. Olgu see näi-
tus suur kummardus nei-
le, kes on nende märki-

de mõtestamisel ja teos-
tamisel meie riigis and-
nud oma panuse 90 aasta 
jooksul,” rääkis Trink.

Näitus annab külas-
tajale ajaloolise ülevaa-
te sellest, kuidas märk 
aja jooksul on välja ku-
junenud ning mismoodi 
riigi ülesehitamine Eesti 
oma märgisüsteemi jär-
gi kahel korral käis. Pä-
rast iseseisvuse taasta-
mist sai vana sümbooli-
kat taas kasutusele võt-
ta, kuid uus aeg esitas ka 
uusi nõudmisi ning lisaks 
ameti- ja auastmetunnis-
tuste täiendamisele tuli 
luua täiesti uut sümboo-
likat. Elvas on näha Pär-
nu näituse üle 3000 eks-
ponaadist 1400 märki. 
Vabatahtlike ja palgalis-
te struktuuride tunnu-
sed, eraldusmärgid ning 
vormiriietused pildistas 
Margo Samorokov, ku-
jundustöö tegi skulptori 
ja maalikunstnikuna tun-
tud Jasper Zoova.

“Selle näituse ku-
jundamisega nägin neli 
kuud suurt vaeva. Puhas-
tada ja pannoodele pai-
gutada tuli üle kolme tu-
hande märgi,” rääkis en-
da sõnul elu suurima ku-
jundustööga maha saa-
nud kunstnik. “See nõu-
dis süsteemset mõtlemist 
ja korrektsust, mis pa-
ni mind kõvasti proovi-
le. Kapten Priit Rööp käis 
ja andis nõu, kui ma päris 
hätta jäin.”

Margo Samorokovi sõ-
nul pole eksponaadid ot-
se valmistajalt tulnud 
originaalid, vaid on ol-
nud kasutuses konkreet-
sete inimeste vormiriie-
tuses ning need on oma-
moodi ajaloomälestised.

“Igal embleemil ja 
märgil on oma lugu. Need 
on olnud kasutuses Vaba-
dussõjas ja vabariigi taas-
iseseisvumise ajal,” rää-
kis Samorokov. “Näituse 
unikaalsemate eksponaa-
tidega, sini-must-valgete 
mütsimärkidega on käi-
dud Vabadussõjas. Kaas-
aegseid embleeme rah-
vusvahelise koostöö sten-
dil on kasutatud reaalse-
te inimeste vormidel.”

Näitusel saab näha ka 
90ndatel aastatel loodud, 
kuid tänaseks juba likvi-
deeritud väeosade süm-
boolikat. Avatuks jääb 
väljapanek 27. veebrua-
rini.

Sümboolika läbi kahe iseseisvusaja

Kaitseliidu sümboolikat uurivad Ülla Napp (pare-
malt) ja Kaitseliidu Tartu Maleva Elva Malevkonna 
poisid Mihkel Kuuskvere ja Sander Laks. Foto: Kersti 
Koosa
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Eelmisel nädalal Sak-
samaal Ruhpoldigis toi-
munud laskesuusatamise 
MK-etapil sai Eesti mees-
kond koosseisus Martten 
Kaldvee, Priit Viks, Roland 
Lessing ja Kauri Kõiv 4x7,5 
km teatesõidus 13. ko-
ha. Esimest vahetust sõit-
nud Kaldvee jõudis fini-
šisse 15ndana, Viks andis 
teate üle 14ndana, Lessing 
tõstis võistkonna 13ndaks 
ning Kõiv säilitas selle ko-
ha. Tiirudes kulutas teate-
nelik kokku 10 varupadru-
nit ning tuli sõita ka kaks 
trahviringi. Esikoha võit-
nud Norra võistkonnast fi-

nišeeris Eesti 5.17,4 hil-
jem. Tulemus on Eesti tea-
temeeskonna tänavu pa-
rim saavutus. 12. kohal lõ-
petanud Soome meeskon-
nale kaotasid eestlased 2,3 
sekundit, lätlased finišee-
risid 17ndana. Lõpetas 22 
teatemeeskonda.

Naiste 7,5 km sprindi-
sõidus oli kaks trahvirin-
gi sõitnud Eveli Saue 42., 
kaotus võitja Magdalena 
Neunerile oli 2.08,6. Kadri 
Lehtla oli 82. ja Sirli Hanni 
84.

10 km jälitussõi-
dus 42. kohalt rajale star-
tinud Saue tegi neljas tii-

rus kokku kuus möödalas-
ku ning finišeeris viimasel, 
56. kohal. Kaotus tiirudes 
neljal korral eksinud võit-
ja Magdalena Neunerile oli 
6.07,7.

Meeste 10 km sprin-
dis teenisid karikasarjas 
punkte 36. kohaga lõpeta-
nud Roland Lessing ja 38. 
kohale sõitnud Priit Viks. 
Esimeses tiirus ühe trah-
viringi sõitnud Lessing lõ-
petas võitjast Ole Einar 
Björndalenist 1.54,7 hil-
jem. Kõigile kümnele mär-
gile pihta saanud Viks kao-
tas võitjale 1.58,4. Kau-
ri Kõiv ja Martten Kaldvee 

eksisid ühe korra esimeses 
tiirus ja lõpetasid vastavalt 
53. ja 75. kohal.

12,5 km jälitussõidu lõ-
petas parima eestlasena 
Roland Lessing 43. kohaga. 
Tiirudes neli möödalasku 
teinud Lessing kaotas esi-
koha võitnud Björndalenile 
4.23,6. Kauri Kõiv oli 45. 
(3 möödalasku, kaotus 
4.28,4), Priit Viks 50. (5; 
+4.47,3).

Laskesuusatamise MK 
kuues etapp sõidetakse 
käesoleval nädalavahetu-
sel Anterselvas. 

EPP

17. jaanuaril Elva güm-
naasiumi võimlas peetud 
judoturniiril XV Elva Open 
osales rekordarv, 262 judo-
kat Eestist ja Lätist.

Aktiivsete emade Rita 
Kuresoo, Airi Pärna ja eel-
kõige sensei Andres Põhja-
la eestvedamisel viisteist 
aastat tagasi käima lüka-
tud Elva judo pidas möödu-
nud nädalavahetusel juu-
beliturniiri. Turniiril sel-
gitati ühtlasi ka Tartumaa 
lahtiste meistrivõistluste 
võitjad ning Eesti judoliidu 
Dumle karikasarja esimese 
etapi parimad.

Viieteistkümne tegutse-

misaasta jooksul on Elva 
judokad võitnud hulgaliselt 
medaleid Eesti tiitlivõist-
lustelt. Eesti täiskasvanute 
koondisse on jõudnud El-
va judoklubi esimeses gru-
pis alustanud Martin Jär-
veoja. Audentese spordi-
koolis jätkavad teed judo-
maailma tippu Henri Ariva 
ja Tevol Tamm. Tevol oli te-
gija ka Elva Openil. Alista-
des ipponheidetega lätlase, 
judoklubide Põhjakotkas, 
Ippon ja Aitado esindajad, 
võitis ta esikoha A-klassi 
kuni 55 kg kehakaalus. 

24. jaanuaril Viljan-
dis toimuvatel kadettide 

Eesti meistrivõistlustel on 
Tevolil edu korral võimalus 
kindlustada oma koht Ees-
ti noortekoondises, võistel-
da suvel Tamperes noorte 
olümpial ja seejärel Euroo-
pa ning esmakordselt toi-
muvatel maailmameistri-
võistlustel. On kuhu püüel-
da.

Kuni 73 kg kehakaa-
lus saavutas pronksmeda-
li Toomas Hunt. Toomasel 
on võimalus Eesti meistri-
võistlustel oma kohta pa-
randada ja koondise ukse-
le koputada.

Karl-Ernst Saal oli viies 
kuni 55 kg kaalus. Noore-

mas vanuseklassis saavu-
tas kuni 38 kg kaalukate-
gooria tugevas konkurent-
sis 29 judoka hulgas kol-
manda koha Pärt Laas. 
Tublide tulemuste taga on 
treener Evelin Pihlaku tub-
li töö.

Korraldamisel olid tõhu-
saks toeks Elva linnavalit-
sus, Elva gümnaasium, A. 
Le Coq, Pere Leib, Büroodi-
sain, Hasartmängumaksu-
nõukogu, Kultuurkapital, 
Eesti Judoliit, Saint Gobain 
Glass, Apollo raamatupood 
ning perekond Järveoja. 

EPP

17. jaanuaril toimus 
Nõo Spordihoones FC 
Elva Saaliturniir 2009 
meestele. Kohale olid 
tulnud väga head ama-
töörvõistkonnad üle Ees-
ti ja eelmise aasta FC El-
va Saaliturniiri võitja FK 
Olaine Lätist.

Alagruppides olid väga 
põnevad mängud ja eda-
sipääsejad selgusid vii-
mases voorus. Poolfinaa-
li pääsesid S.C. Real, KHK 
Tartu, FC Tarvastu ja Arsi 
Tartu. FC Elva II saavu-
tas küll võidu FC Tarvas-
tu üle, aga sellest edasi-
pääsemiseks ei piisanud. 
Teised tasavägised män-
gud lõppesid vastaste mi-
nimaalse võiduga.

Poolfinaalid olid vä-
ga ühepoolsed, võitsid 
B-alagrupi kaks parimat 
meeskonda. FC Tarvastu 
oli 7:0 üle KHK Tartust 
ja S.C. Real 4:0 Arsi Tar-
tu meeskonnast. Kolman-
da koha mängus purus-

tas KHK Tartu oma vasta-
se koguni 11:0! Finaal oli 
aga palju põnevam. S.C. 
Real läks 2:0 ette, kuid 
FC Tarvastu suutis viigis-
tada 2:2. Pikas penaltite-
seerias võidutses lõpuks 
S.C Real. Turniiri pari-
maks mängijaks valiti 
Sten Teino (S.C. Real) ja 
turniiri parimaks värava-
vahiks Janar Mastik (FC 
Tarvastu).

Järgmisel päeval toi-
mus meeste turniir Pre-
mium Cup 2009 Lähtel. 
Teise koosseisuga FC El-
va II saavutas A-alagru-
pis kolm võitu ja pää-
ses grupist teisena edasi 
poolfinaali. Poolfinaalis 
tuli aga alla vanduda SK 
10 Premiumi meeskonna-
le 1:5 ja kolmanda koha 
mängus 2:6 lätlaste Spar-
ta SS meeskonnale.

Marek Naaris, 
FC Elva treener

Tulemusi FC Elva Saaliturniirilt

Eesti sportlastest osa-
levad Rahvusvahelise 
Laskesuusatamise Föde-
ratsiooni (IBU) Euroopa 
karikasarjas naistest Eli-
sabeth Juudas ja mees-
test Karel Viigipuu, Ala-
ri Remmelg ja Jarmo Ni-
kolai.

9.-11. jaanuaril Saksa-
maal Altenbergis ja 17.-
18. jaanuaril Tšehhis 
Nove Mestos toimunud 
karikavõistluste neljan-
dal ja viiendal etapil te-
gi eestlastest parima sõi-
du elvalane Karel Viigi-
puu. Altenbergis oli Viigi-
puu 20 km distantsil 113 
lõpetaja hulgas 81. ja 10 
km sprindis 128 lõpetanu 
hulgas 53. Jarmo Nikolai 
lõpetas vastavalt 85. ja 
68. ning Alari Remmelg 
89. ja 60. kohal. 

Elisabeth Juudas oli 
15 km distantsil 66 lõpe-
taja hulgas 53. ja 7,5 km 
sprindis 61., lõpetas 74 
naist.

Karikasarja viiendal 
etapil Nove Mestos lõpe-
tas Viigipuu 10 km sprin-
disõidu 117 võistleja hul-
gas 55. kohaga. Jarmo 
Nikolai oli 64. ja Alari 
Remmelg 85. Eestlastest 
ainsana jälitussõitu pää-
senud Viigipuu finišeeris 
52. kohal. Mõlemal võist-
luspäeval võitis esikoha 
norralane Hans Martin 
Gjerdem. Elisabeth Juu-
das oli sprindis 73 võist-
leja hulgas 57. IBU kari-
kasari jätkub 6. veebrua-
ril Slovakkias Brezno-
Osrblies. 

EPP

Eesti laskesuusatajad 
IBU Euroopa karikavõistlustel

Judo juubeliturniir

Möödunud nädalava-
hetusel selgitati Otepääl 
Tehvandi hüppemäel 
Eesti noortemeistrid suu-
sahüpetes ja kahevõist-
luses. Elva suusaklubist 
osalesid M16 vanuseklas-
sis Kristjan Ilves ja Karl 
Mustjõgi. Võistlusklas-
si noorim osaleja Krist-
jan Ilves saavutas suusa-
hüppevõistlusel 65 ja 66 
meetriste hüpetega kol-
manda koha. Karl Must-
jõgi hüppepikkused olid 
60 ja 64 meetrit, tule-
museks kuues koht. M16 
vanuseklassi meistritiit-
li võitis Martti Nõmme 

(81 m; 77,5 m), teine oli 
Han-Hendrik Piho (73,5 
m; 77 m). Poisid on Võru 
spordikooli kasvandikud. 
M18 vanuseklassis tuli 
92,5 ja 96,0 m hüpetega 
meistriks Kaarel Nurm-
salu Rakvere spordiklu-
bist Telemark.

Kahevõistluse lõpetas 
Karl Mustjõgi 5. ja Krist-
jan Ilves 6. kohaga. Võitis 
Han-Hendrik Piho.

M18 klassis sai esiko-
ha Kaarel Nurmsalu. 

EPP

Tulemusi laskesuusatamise MK-lt

Pronks Eesti noorte 
meistrivõistlustelt suusahüpetes

Elva judoturniiril tegi elvalastest parima võistluse ning tõi koduklubile kuldmedali Tevol Tamm (vasakul). Foto: 
Kersti Koosa

Esmaspäeval asub lin-
navolikogu kinnitama Elva 
gümnaasiumi pedagoogide 
töötasustamise aluseid ja 
palga alammäärasid 2009. 
aastaks.

Kui volikogu eelnõu kin-
nitab, siis hakkavad kõik 
noorempedagoogid tagasi-
ulatuvalt 1. jaanuarist saa-
ma vähemalt 10 277 kroo-
ni, pedagoogid 10 883 
krooni, vanempedagoo-
gid 12 438 krooni ja peda-

goog-metoodikud 15 020 
krooni. Need palgamäärad 
kehtivad kõigile pedagoo-
gidele, kellel on kvalifikat-
siooninõuetele vastav kõrg-
haridus, keskeriharidusega 
pedagoogide palgad on 15 
protsenti madalamad.

Klassijuhataja ülesan-
deid täitvatele õpetajatele 
makstakse lisatasu vasta-
valt 1028 kuni 1502 kroo-
ni.

Direktoril on õigus 

maksta lisatasusid täien-
davate tööülesannete ja 
nõutavast tulemuslikuma 
töö eest, samuti ühesugu-
se põhimõtte alusel maks-
tavaid preemiaid ja toetusi 
kuni poole kuupalga ulatu-
ses kuus.

Direktori palgamäär 
kinnitatakse kokkuleppel 
tööandjaga. 

EPP

Volikogu kinnitab 
õpetajate uued palgad
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Kasumetsa küttekontor müüb 
küttepuid kojutoomisega. Tel. 
734 9800, 529 2305

Müüa ehituslik saematerjal 
(lauad, prussid) ja pikad kütte-
pinnud. 515 5025

Müügil suusad, saapad, side-
med, uisud. 504 5909; 5661 
9247, Valga mnt 1A

Müüa kuiv ja toores küttepuu 
kohaletoomisega. 525 1588

Müüa toored küttepuud (30-50 
cm). 513 29272

Lõhutud küttepuud, kuivad/
toored. Võimalik tellida erine-
vaid pikkusi. info.heizung@hot.
ee Tel. 511 3543

Elva Hinnapommis soodsaima 
hinnaga CD ja DVD-d ja raama-
tud – Kaika Laine 1 ja 2 osa. 3. 
osa tulekul.

Arvestite, boilerite paigaldus, pu-
hastus, santehnilised tööd. 5356 
1167

Lumetõrje teenus. 529 1979

Metallitööd. 521 2470

Plaatimis- ja santehnilised tööd, 
saunade ehitus. 5399 1106

OÜ Nikpo teeb katlamajade, küt-
tesüsteemide, maaküttesüstee-
mide ja santehnilisi töid. Garantii. 
506 8509

Starterite, generaatorite remont. 
Hüdrovoolikud ja tarvikud. 529 
1979; 730 3607

Võimalik rentida Bronto 18 korv-
tõstukit, tõstekõrgus 18.20. Tel. 
552 0680

Veoteenus konteinerkalluriga 6 
tonni. 5354 2335

Kodutehnika äravedu. 513 2927

Kauaaegne lasteaia töötaja ja 
kogemustega lapsehoidja võ-
tab hoida lapsi 24 h. 5698 9686

Võtan hoida lapsi. 522 4190

Rannus müüa 1-toal. heas kor-
ras mug. korter omanikult. H 145 
000.-. 5365 5961

Müüa 1-toal. korter Puhjas. Tel. 
529 1558

Müüa heas korras 3-toal. korter 
Elva kesklinnas omanikult. H 470 
000.-. 5813 5886

Müüa 4-toaline renov. korter 
Rõngus. Uus köögimööbel koos 
tehnikaga, vannitoas pesumasin 
jne. Hind 650 000.-. 529 1558

Elvas anda üürile korter erama-
jas. Tel. 5370 3413

Anda üürile 2-toal. korter Elva 
kesklinnas (49,8 m², 2/1 ahiküte, 
dušš, mööbel, üür 2500 kr/kuus 
+ maksud. 502 6439

Üürile anda 1-toaline mug. kor-
ter. 5804 9655

Sügav kaastunne 
Lembit Abelile kalli ema

JUTA ABELI
kaotuse puhul.
Laine ja Malle

Südamlik kaastunne 
Rainerile ja Neemele peredega 

ema ja vanaema
MAIGA ALLIKU

surma puhul.

Maie, Vaike, Elvi, Eha, Auli, 
Meinhard

Rõngu rahvas, kelle 
palk või pension 
Swedbanki üle kan-
takse, ei pea raha 
kätte saamiseks 
enam Elvasse sõit-
ma, sest kaks kor-
da kuus, just täpselt 
Rõngu turu päev-
adel, vurab Tartu-
st tunniks ajaks otse 
vallamaja ette oranž 
Swedbanki rahabuss. 
Et rahval oleks ikka 
millega turul maks-
ta.

Sirje Veldi

Möödunud teisipäeval 
oli pangabuss Rõngus es-
imest korda ja nagu iga 
uue asja alguses, tuli ka 
seekord ette väikesi tehnili-
si tõrkeid. Nimelt läks pisut 
aega, et vallamajast raha-
bussi voolu saada, mis ar-
vutid ja rahaautomaadid 
tööle pani.

Esimesena astus pang-
abussile ligi Koidu Kiisla 
(72), et automaadist raha 
välja võtta.

“Kas Hansapanga kaarti-
ga siit ka raha antas? Tah-
an sularaha võtta. Kui kal-
lis võtmine om siin?” küsis 
vanaproua pangapreilidelt 
ja kui kuulis, et automaa-
dist on raha välja võtmine 
ikka tasuta, nagu ikka, 
kuid hetkel siiski raha ei 
saa, sest automaadid pole 
töökorras.

“Olgu, ma võta siis au-
tomaadist. Ega ma kodu ei 
lähe, ma käin siis vahepeal 
poes ja tulen tagasi,” ütles 
Koidu probleemist suure-
mat numbrit tegemata.

Seejärel pidas pangabus-
si kõrval auto kinni Erika 
Kare Tilga külast ja soov-
is oma 87aastasele emale 

pangakaarti tellida.
“Ikka saab, aga natuke 

läheb aega,” vabandasid 
pangapreilid Merit Mäng-
li ja Julia Artjušihina vii-
sakalt.

Turvamees Toomas Tom-
son, kes on ühtlasi ka bus-
siroolis ja nüüd ka tehnika-

mees, sai pangaautomaa-
tidesse lõpuks elu sisse. 
Merit Mängli rõõmus-
tas nagu laps, kui arvu-
tiekraan taas tuttavat pilti 
näitas, sest nüüd sai lõpuks 
ometi tööle hakata.

“Internetiühendus on si-
in veidi nõrk,” muretsesid 

tüdrukud.
Erika Kare sai emale 

pangakaardi tellitud ja 
soovituse tulla paari näda-
la pärast kaardile samasse 
kohta järele.

Koidu Kiislal on poes 
käidud ja proua bussi juures 
tagasi. Pangaautomaadid 
pole talle võõrad, ta on 
neist varemgi raha välja 
võtnud ja siingi sai ta kõr-
valise abita hakkama. Kor-
raks hõikas küll turvame-
hele, et “kas siin tuleb ka 
OK vajutada?” ja nii kui 
õigele klahvile vajutas, sai 
nagu nipsti soovitud raha-
summa kätte.

“Kahe nädala pärast tu-
len jälle – siis tuleb uus 
raha peale,” ütles Koidu ja 
pistis saadud kroonid raha-
kotti.

Pangabussi tuli uudis-
tama ka vallavalitsuse ar-
endusnõunik Ene Joosing, 
kelle kohta Erika Kare üt-

leb, et temalt ta pangabus-
sist kuuliski. Pangatüdru-
kud loodavad, et info val-
las ikka kiiresti liigub ja in-
imesed ka edaspidi pang-
abussi üles leiavad. Eks 
see ole ikka pangateenuse 
inimestele lähemale too-
mine, sest lisaks sellele, et 
raha saab ühest automaa-
dist välja võtta ja teisest 
sisse panna, saab siin teha 
ka kõiki muid sularahata 
pangatoiminguid, milleks 
muidu pidi sõitma Elvasse. 
Seoses uue pensionite väl-
jamaksmise korraga on 
teenus aga eriti teretulnud. 
Nüüdsest ei pea Rõngu rah-
vas suuremal hulgal kroone 
kodus sukasääres hoidma, 
sest paar korda kuus saab 
raha enne poodi või turule 
minekut ka pangabussist.

Ene Joosingu sõnul võiks 
pangabussi ju saata ka otse 
turule, kuid seal polevat 
kusagilt voolu võtta.

Rõngu alevik oli sel tei-
sipäeval pangabussi esi-
mene peatuspaik, edasi 
sõideti Keeni, sealt Hum-
mulisse ja Jetisse ning päev 
lõpetatakse Taageperas.

Tüdrukutelt kuuleme, et 
kui veel möödunud nädalal 
sõitis mööda Eestimaad 
üks oranž Swedbanki 
pangabuss, siis alates sell-
est nädalast on neid kaks. 
Üks teenindab põhja- ja te-
ine lõunapiirkonda. Pang-
abusside teekond, peatused 
ja sõidugraafik on üleval 
ka panga kodulehel www.
swedbank.ee/pangabuss. 
Rõngus hakkab pangabuss 
peatuma kaks korda kuus 
teisipäeviti. Järgmine kord 
siis 3. veebruaril ja ikka 
tund aega, kella 9-10ni.

Pangabussist raha ja – turule!

Sügav kaastunne 
Pille Abelile perega 

ämma, ema ja vanaema
JUTA ABELI
kaotuse puhul.

Töökaaslased 
OÜ Ludvig Svenssonist

MAIGA ALLIK

Sügav kaastunne poegadele 
peredega ja Marele kalli ema, 
vanaema ja õe kaotuse puhul.
Mälestavad Maimo ja Medea

Ärasaatmine Elva kabelist 
laupäeval, 24. jaanuaril kell 12

Pangatellerid Merit Mängli (keskel) ja Julia Artjušihina selgitavad Erika Karele, kui-
das ema pangakaardi saab. Fotod: Kersti Koosa

Koidu Kiisla pole automaadist raha võtmisega kunagi 
hätta jäänud.

Eelmisel aastal sündis 
Elva linnas, Rõngu, Nõo, 
Konguta ja Rannu vallas 
kokku 174 last ja suri 214 
inimest. 1. jaanuari 2009 
seisuga elab Elva linnas ja 
neljas ümberkaudses val-
las kokku 16 218 inimest, 
neist mehi 7887 ja naisi 
8331. Kuni 15aastasi lapsi 
on piirkonnas 2736, tööea-
lisi 10 507 ja üle 65aasta-
si 2975. Piirkonna elanike 
arv on aastaga vähenenud 
21 inimese võrra.

Valdadest kõige suurem 
asustustihedus on Nõo val-
las, kus ühel ruutmeetril 
elab 23,3 inimest. Rõngu 
vallas tuleb asustustihedu-
seks ühe ruutmeetri koh-
ta 17,8 inimest, Kongutas 
13,2 ja Rannus 11 inimest.

Elva linn
1. jaanuari 2009 seisu-

ga elab Elva linnas rahvas-
tikuregistri andmetel 6209 
inimest, mis on 49 inime-
se võrra vähem kui aasta 
tagasi. Mehi elab Elva lin-
nas 2843 ja naisi 3366. Al-
la 15aastasi lapsi elab El-
vas 17,4% ehk 1081 ini-
mest, tööealisi 62,2% ehk 

3865 inimest ja üle 65aas-
tasi 20,3% ehk 1263 ini-
mest.

Elvas sündis 2008. aas-
tal 68 last ja suri 84 ini-
mest.

Rõngu vald
Rõngu vald on aastaga 

kaotanud registrist seitse 
inimest ja 1. jaanuari sei-
suga elab vallas 2916 ini-
mest, neist 1462 meest ja 
1454 naist. Alla 15aasta-
si lapsi elab Rõngu vallas 
442 inimest ehk 15,2%, 
tööealisi 66,4% ehk 1935 
inimest ja eakaid (üle 65-
aastasi) on Rõngu vallas 
18,5% ehk 539 inimest.

Rõngu vallas registree-
riti 30 lapse sünd ja suri 38 
inimest.

Nõo vald
Nõo vallas elab 1. jaa-

nuari seisuga 29 nimest 
rohkem kui aasta tagasi ehk 
3929 inimest, neist 1959 
meest ja 1970 naist. Noore-
maid kui 15aastasi on Nõo 
vallas 18,8% ehk 737, töö-
ealisi 66% ehk 2592 ja üle 
65aastasi 15,3% ehk 600 
inimest.

Nõo vallas sündis 38 last 
ja suri 54 inimest.

Konguta vald
Konguta valla elanik-

kond on kasvanud ühe ini-
mese võrra möödunud aas-
taga võrreldes. 1. jaanua-
ri seisuga elab vallas 1419 
inimest, neist 727 meest 
ja 692 naist. Kuni 15aas-
tasi elab Konguta vallas 
212 (14,9%), tööealisi 972 
(68,5%) ja üle 65 aastasi 
235 (16,6%).

Konguta vallas sündis 
17 last ja suri samuti 17 ini-
mest.

Rannu vald
Ka Rannu vald on saa-

nud aastaga juurde 5 ini-
mest, 1. jaanuari seisu-
ga elab Rannu vallas 1745 
inimest, neist 896 meest ja 
849 naist. Kuni 15aastasi 
elab vallas 264 inimest ehk 
15,1%, tööealisi 1143 ini-
mest ehk 65,5% ning ea-
kaid, üle 65aastasi 338 ini-
mest ehk 19,4%.

Rannu vallas sündis 
2008. aastal 21 last ja su-
ri samuti 21 inimest.

Elva piirkonna rahvastikust
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Seep Safequard 100g (Fresh/Classic) 7.90 3.60   kg/36.-
Majonees lahja mahedamaitseline 500g 13.90 5.90 kg/11.80
Jahutatud krabipulgad 150g (Viciunai) 11.90 6.90 kg/46.-
Hiinakapsas kg 11.90 9.90
Apelsin suur kg 19.90 16.90
Naeru juust 350g 45.90 27.90 kg/79.70

ELVA KAUBANDUSKESKUSES ja ARBIMÄEL

NÄDALALÕPU SOODUSHINNAD
NELJAPÄEVAST PÜHAPÄEVANI

Säästukaardiga säästad veelgi!

KODU&TEHNIKA
E-EHITUSKESKUS

Kasvuturvas universaalne 20l 17.-  L/-.85
Kasvuturvas universaalne 50l 30.- L/-.60
Kasvuturvas universaalne 100l 56.-  L/-.56
Kasvuturvas tomatile ja kurgile 50l 30.-  L/-.60

13. veebruar 19.00
Elva Kultuurikeskus “SINILIND”

Pilet 150.- / 125.-
Piletite eelmüük ja broneerimine Sinilinnus
Info telefonil 745 7201


